
Redovisning till Makarna Edhagers Nedrustningsfond 
Verksamhetsredovisning för ”Kampanj mot vapenforskning vid universitet och högskolor” 
 
Sammanfattande bedömning 
Projektet ”Kampanj mot vapenforskning vid universitet och högskolor” har på ett framgångsrikt sätt lyft 
frågan om forskning och vapenutveckling i allmänhet och vid svenska universitet och högskolor i 
synnerhet. Frågan har genererat stort intresse bland ledningen inom flera högskolor i Sverige. Även 
riksmedia har intresserat sig för frågan och projektet har genererat både radio- och tvinslag.  
 
Projektet kan därmed sägas ha uppnått flera av de centrala målen, nämligen att göra en granskning 
och sprida information om frågan. Ett grundläggande material har nu tagits fram som kan utgöra 
basen för fortsatt kampanjarbete. Det ambitiösa målet om att universitet respektive högskolor skulle 
anta en policy mot vapenforskning har dock inte uppnåtts. Styrgruppen insåg på ett tidigt stadium att 
detta var att sikta för högt men vill samtidigt understryka att denna inledande fas kan utgöra grunden 
för en mer långsiktig kampanj, mot just detta mål. 
 
Inledning 
Ingenjörer och naturvetare för fred, INFF, en intressegrupp inom Svenska Freds sökte våren 2005 
60 500 kr ur Makarna Edhagers Nedrustningsfond för en kampanj mot vapenforskning vid universitet 
och högskolor. Här följer en slutredovisning avseende verksamheten. En ekonomisk redovisning 
kommer något senare då alla utgifter ännu ej har bokförts. 
 
Projektet avsåg att a) kartlägga den vapenrelaterade forskning som bedrivs vid svenska universitet 
och högskolor, b) att bedriva en informationskampanj om att minska denna forskning gentemot 
allmänheten och forskarvärlden samt c) att verka för att universitet och högskolor antar policys mot 
vapenutveckling. Projektet har genomförts under hösten 2005 och våren 2006 och är nu slutfört. 
 
Styrgruppen 
I styrgruppen har ingått Mårten Berglund, Hans Brattberg, Sofia Klugman och Idriz Zogaj. Styrgruppen 
beslutade att projektanställa Rolf Lindahl som koordinatör. Styrgruppen har, tillsammans med Rolf 
Lindahl, haft 3 möten; den 13 november, den 19 februari och den 17 april. Vid mötena har projektets 
fortskridande diskuterats. 
 
Debatt i radio 
Medlemmar ur styrgruppen har haft kontakt med flera olika journalister för att sprida information om 
verksamheten. Det mest påtagliga resultatet av denna kontakt är det reportage och den efterföljande 
debatt som skedde i P1 den 6 april. P1 Morgon (Benedikta Cavallin) gjorde ett längre reportage om 
INFF och själva frågan. Idriz Zogaj var en av de intervjuade. Även Dagens Eko gjorde ett par 
intervjuer, bland annat med Rolf Lindahl, och sände flera inslag under dagen. Ekot knöt sitt reportage 
till att Saab samma dag redovisade resultatet i det så kallade ”Teknik-SM”. Efter reportaget 
genomförde P1 Morgon en debatt mellan Rolf Lindahl och Peter Larsson från Saab. Länk till 
radioinslagen finns via www.inff.org 
 
Seminarium på KTH 
Den 17 maj arrangerades, i samverkan med KTH, ett seminarium om forskning och vapenutveckling 
på KTH. Tre inledningsanföranden hölls innan en debatt om etik och vapenutveckling inom 
vetenskapen hölls. Konferencier var Sofia Klugman från INFF. Det inledande anförandet hölls av Sven 
Ove Hansson, som är Sveriges enda professor i etik vid en teknisk högskola (KTH). Därefter hölls ett 
anförande av docent Wilhelm Agrell, fredsforskare vid Lunds universitet. Rolf Lindahl höll slutligen ett 
anförande där han redogjorde för några av huvudpunkterna från INFF:s granskning. Därpå följde en 
debatt under ledning av KTH:s rektor Anders Flodström. Övriga medverkande i panelen var Wilhelm 
Agrell; Peter Olsson, vice rektor Chalmers; Dag Stranneby, professor Örebro universitet och Hans 
Brattberg, INFF. 
 
Information om seminariet spriddes, utöver samtliga KTH-kanaler, till kalendarier i Stockholm, 
relaterade organisationer och journalister. Ett pressmeddelande skickades också ut. Hela seminariet 
spelades in av SVT 24. Seminariet sändes i SVT2 och SVT 24 samt via webben den 22 maj klockan 
11.50-14.00.  Seminariet repriserades även den 1 juni klockan 10.03-12.15. Seminariet är inspelat på 
VHS och DVD av medlemmar i INFF. 
 



Rapport 
Rapporten Kanonforskning – Militär forskning och utveckling i Sverige, lanserades under seminariet 
på KTH. Rapporten är en inventering av läget i Sverige på detta område. En fråga som inte blivit 
heltäckande belyst tidigare, vilket medförde att en hel del grundläggande fakta fick tas fram. 
Rapporten redogör för vilka aktörer som är inblandade i detta och deras relation till universitet och 
högskolor. Rapporten, som är 71 sidor lång avslutas med ett kapitel om alternativen till militär 
forskning och utveckling, där bland annat den spanska kampanjen mot vapenforskning redovisas. 
Rapporten, som kan laddas ner via www.inff.org respektive www.svenskafreds.se/kanonforskning, 
distribuerades vid seminariet. Den har också skickats till universitet och högskolor samt relaterade 
organisationer. Den har kopierats i omkring 100 ex. Svenska Freds avdelning på webben om 
rapporten har än så länge besökts vid 560 tillfällen. Själva rapporten har laddats ner 630 gånger via 
Svenska Freds hemsida under de tre veckor som har förflutit. 
 
Tidningsartiklar 
Den 24 maj hade Ny Teknik en längre artikel om vapenforskning och etik 
(http://www.nyteknik.se/art/46164). Artikeln var ett direkt resultat av seminariet och rapporten. 
 
Även Göteborgs Fria Tidning hade den 3 juni en lång artikel, med intervjuer med bland andra Idriz 
Zogaj och Rolf Lindahl (http://www.goteborgsfria.nu/artikel/7291).  
 
Fredstidningen Pax har i nummer 3/06 en artikel om rapporten och seminariet. Vänsterkvinnors 
riksförbund kommer, som ett direkt resultat av P1 reportaget, också att ha en artikel i sin tidning "Vi 
människor".  
 
Övrig information 
En folder och en affisch har tagits fram. Dessa finns tillgängliga via www.inff.org och har spritts till 
medlemmar i INFF för spridning vid universitet och högskolor i samband med evenemang som är 
relaterade till INFF:s verksamhet. En avdelning om frågan har lagts upp på INFF:s samt Svenska 
Freds hemsidor.  
 
Dialog med universitet och högskolor 
Inför seminariet har samtal respektive e-postkorrespondens förts med ledning respektive anställda vid 
Chalmers, Linköpings universitet, KTH, Stockholms universitet, Uppsala universitet samt Örebro 
universitet. En bedömning är att denna fråga är angelägen inom universitetsvärlden och att det kan 
antas att diskussionen om etiska ställningstaganden i relation till vapenutveckling kommer att föras 
framöver. Denna process tar självklart tid och vi kan konstatera att någon policy mot vapenutveckling 
ännu inte antagits vid svenska universitet eller högskolor. Linköpings universitet avser emellertid att 
inleda en process kring detta och ledningen välkomnade uttryckligen att vi återkom i frågan under 
hösten 2006.  
 
 

Rolf Lindahl, 8 juni 2006 


